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INTRODUCTION

Dear Colleagues,

We are excited to share that we have released a new publication, co-authored
with Forest Legality Advisory Group (FLAG) and Resource Extraction
Monitoring (REM) that evaluates the achievements of independent forest
monitoring in the Congo Basin over the last 20 years.

In this edition of the newsletter, you will also learn about the 2021 tree cover
loss data that was released in April and some of the insights shared by Global
Forest Watch based on this new data. The 2021 data is already available on
the OTP, where you can visualize it on all of the maps on the platform.

In addition, you will find out about a new partnership between FLAG and the
National Forestry School in Cameroon (ENEF), that will help train
students on various tools, including the OTP.

Finally, this newsletter features a recap of events attended by the OTP team: the
April FGMC Stakeholder Forum, the Forest Governance Forum in Brazzaville
and the ATIBT Forum organized during the Carrefour International du Bois in
Nantes. 

Warm wishes,
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Marie Vallée
Open Timber Portal Manager

News

New publication on Independent Forest Monitoring in the Congo
Basin 

 

Forest Legality Advisory Group (FLAG), Resource
Extraction Monitoring (REM) and WRI have a co-
authored a new publication that evaluates the
achievements of independent forest monitoring (IFM) in
the Congo Basin since 2000.

The paper discusses the key challenges faced by IFM
organizations in the Congo Basin and proposes
recommendations for practitioners, policymakers, NGOs,
and donors to improve the efficiency of IFM in the region,
expand the model geographically, and expand it beyond
timber.

Through the analysis of 469 IFM reports published between 2001 and 2020, our
publication reveals that:

Despite challenges in navigating relationships with governments, IFM
organizations have delivered significant outcomes including, but not
limited to, the withdrawal of illegal forest titles and the adoption of
new ministerial orders improving forest legality and forest governance
overall.
More reports were published in the early years of IFM, when fewer IFM
organizations were active and fewer countries covered. The highest number of
IFM missions was completed in Cameroon, where IFM began, with an average
of 14 percent of forest management units visited each year between 2007 and
2013.

You can access the publication on the WRI site. The French version of the
publication will be available in the coming weeks.

Make sure to also read our blog that summarizes our four key
recommendations to further strengthen IFM, which accessible on the
Forest Legality Initiative site.

FLAG establishes a partnership with the National Forestry School in

https://www.wri.org/profile/marie-vallee
https://www.wri.org/research/independent-forest-monitoring-congo-basin-taking-stock-thinking-ahead
https://www.wri.org/research/independent-forest-monitoring-congo-basin-taking-stock-thinking-ahead
https://www.wri.org/research/independent-forest-monitoring-congo-basin-taking-stock-thinking-ahead
https://forestlegality.org/article/four-ways-strengthen-independent-forest-monitoring-congo-basin
https://forestlegality.org/article/four-ways-strengthen-independent-forest-monitoring-congo-basin


Cameroon

 

In early April, Field Legality Advisory Group (FLAG) and the National Forestry
School in Cameroun (Ecole Nationale des Forêts du Cameroun - ENEF) signed a
three-year Memorandum of Understanding in order to promote the professionalization of
teaching, academic and professional exchanges as well as the development of cooperation
in the field of applied research.

FLAG will continue to collaborate with ENEF in providing additional training
opportunities for students. These will include trainings on advanced tools including forest
management platforms such as the National Forest Atlas in Cameroun, the Open Timber
Portal and Global Forest Watch.

As Horline Njiké from FLAG notes: “As part of our work, we use a lot of innovative
tools and we felt that it was good to share our knowledge with ENEF students who will
soon enter the professional world and embark in careers that relate to the monitoring of
natural resource management. If they master the use of the tools, it will be a bonus for
their careers and it will also be beneficial for the collaboration of all actors who work in
this field.”

June 16-17: online workshop on the UK Timber Regulation due



diligence

 

Timber Development UK is organizing a free two-day online workshop for UK operators to
understand and implement UK Timber Regulation (UKTR) due diligence in practice.
Participants will hear from existing operators about their journey and experience
conducting due diligence for the EUTR and UKTR. A session on the OTP will also be
organized as part of this workshop. For more information and to register, please go to:
https://www.eventbrite.co.uk/o/timber-development-uk-34380527759.
 

OTP team participates in the FGMC Stakeholder Forum 

 

Our team participated in the FGMC Stakeholder Forum that was held in London at the
end of April. This event was an opportunity to reconnect in person with the other
organizations that work on forest governance and receive funding from the UK’s Foreign,
Commonwealth & Development Office (FCDO). The forum started with a session
dedicated to independent forest monitoring in Cameroon and Congo, where FLAG was
invited to present our joint publication.

13th Forest Governance Forum in Brazzaville 
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As part of the 13th Forest Governance Forum that was organized in Brazzaville in May,
Achille Djeagou participated in a session on the effectiveness of independent forest
monitoring, along with Serge Moukouri and Jean Cyrille Owada from FLAG as well
as Armstrong Mba from ZSL. Click here to access the recording of this session
(in French).

For more information on this Forest Governance Forum or to access other presentations,
please visit the CIDT’s website.

ATIBT Forum during the Carrefour International du Bois in Nantes 
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During the ATIBT Forum, organized as part of the Carrefour International du Bois, Marie
Vallée presented the OTP during a session that showcased platforms and tools that help
to promote the due diligence of tropical timber. The session also featured the Timber
Trade Portal, developed by the ATIBT as well as Preferred by Nature’s Sourcing Hub.
Alain Bertin Tiotstop from ATIBT Congo, who has been providing support to the OTP
team on private sector outreach in Congo, also shared some updates on his work with the
private sector on the ground.

For more information about the ATIBT Forum, please visit the ATIBT’s website.

2021 Tree Cover Loss Data available on Global Forest Watch and the
OTP 

 

A few weeks ago, the Global Forest Watch team released the tree cover loss data for
2021. According to the data, the tropics lost 11.1 million hectares of tree cover last year,
including 3.75 million hectares of loss within tropical primary rainforest.
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The Democratic Republic of Congo (DRC) and Cameroon are among the top 10 countries
for tropical primary forest loss in 2021. The DRC lost nearly half a million hectares of
primary forest in 2021 due to the expansion of small-scale agriculture and harvesting trees
to meet energy demands. You can find out more about the 2021 tree cover loss data in the
analysis conducted by Global Forest Watch.

The 2021 tree cover loss data is also now available on the OTP.

The Open Timber Portal is made possible with the generous support from the following
donors:
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Chers collègues, 

Nous avons le plaisir de vous annoncer la publication de l’étude, rédigée avec
Forest Legality Advisory Group (FLAG) and Resource Extraction
Monitoring (REM), pour évaluer les réalisations de l’observation
indépendante des forêts dans le bassin du Congo ces 20 dernières années.
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Dans cette édition de la newsletter, nous vous invitons à découvrir les données
de perte de couvert arboré pour l’année 2021 ainsi que les analyses réalisées par
Global Forest Watch en utilisant ces données. Ces données sont maintenant
disponibles sur l’OTP et vous pouvez les visualiser sur toutes les cartes de la
plateforme.

Vous découvrirez également un nouveau partenariat entre FLAG et l'Ecole
Nationale Forestière du Cameroun (ENEF), qui permettra de former les
étudiants sur divers outils technologiques, y compris sur l’OTP.

Enfin, cette édition inclut un récapitulatif des événements auxquels l’équipe
OTP a participé : le forum des parties prenantes de FGMC au mois d’avril, le
Forum de la Gouvernance Forestière à Brazzaville ainsi que le forum ATIBT,
organisé dans le cadre du Carrefour International du Bois à Nantes.

Bonne lecture,
 

Marie Vallée
Responsable du portail Open Timber

L’actualité

Nouvelle publication sur l’observation indépendante des forêts dans
le bassin du Congo

 

Forest Legality Advisory Group (FLAG), Resource
Extraction Monitoring (REM) et WRI ont publié un
nouveau rapport qui évalue les réalisations de
l’observation indépendante des forêts (OIF) dans le bassin
du Congo depuis les années 2000.

Cette publication identifie les principaux défis auxquels
sont confrontées les organisations pratiquant l’OIF et
propose des recommandations aux professionnels,
décideurs, ONG et bailleurs, afin d’améliorer l’efficacité de
l’OIF dans la région, d’étendre géographiquement le modèle
et de le faire évoluer au-delà du bois.
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A travers l’analyse de 469 rapports de mission d’OIF publiés entre 2001 et 2020, notre
publication révèle que :

Malgré les difficultés rencontrées dans la gestion des relations avec les
gouvernements, les organisations pratiquant l'OIF ont obtenu des résultats
significatifs, notamment l’annulation de titres forestiers illégaux et l'adoption
de nouveaux arrêtés ministériels améliorant la légalité forestière et la
gouvernance forestière en général.
Davantage de rapports ont été publiés dans les premières années de l'OIF,
lorsque moins d'organisations pratiquaient l’OIF et moins de pays étaient
couverts. Le nombre le plus élevé de missions d’OIF a été réalisé au Cameroun,
où l'OIF a débuté, avec une moyenne de 14% des unités de gestion forestière
visitées chaque année entre 2007 et 2013.

La publication est disponible sur le site web de WRI. La version en français sera
disponible dans les semaines à venir.

Nous vous invitons également à consulter notre blog qui résume nos
quatre recommandations pour améliorer l’OIF :
https://forestlegality.org/article/four-ways-strengthen-independent-
forest-monitoring-congo-basin.
 

FLAG établit un partenariat avec l’Ecole Nationale des Forêts du
Cameroun 

 

https://www.wri.org/research/independent-forest-monitoring-congo-basin-taking-stock-thinking-ahead
https://forestlegality.org/article/four-ways-strengthen-independent-forest-monitoring-congo-basin
https://forestlegality.org/article/four-ways-strengthen-independent-forest-monitoring-congo-basin


Début avril, Field Legality Advisory Group (FLAG) et l’Ecole Nationale des
Forêts (ENEF) du Cameroun ont signé un Mémorandum d’entente de trois ans afin de
promouvoir la professionnalisation des enseignements, le développement de la
coopération dans le domaine de la recherche appliquée et les échanges académiques et
professionnels.

FLAG va poursuivre sa collaboration avec l'ENEF pour offrir des possibilités de formations
supplémentaires aux étudiants. Parmi elles, l’utilisation d’outils technologiques de pointes
tel que les plateformes de gestion de l’espace forestier y compris l’Atlas forestier national
du Cameroun, l’Open Timber Portal et Global Forest Watch.

Comme le note, Horline Njiké de FLAG : « Dans le cadre de notre travail, nous utilisons
beaucoup d’outils technologiques innovants et nous avons estimé qu’il était bon de
partager nos connaissances avec les apprenants de l’ENEF qui, vont rentrer dans la vie
professionnelle bientôt et voudront se lancer dans les métiers qui touchent au suivi de la
gestion des ressources naturelles. S’ils maitrisent la manipulation de ces outils, ça va être
un plus dans leur carrière et ce sera bénéfique pour la collaboration entre tous les
acteurs qui interviennent dans le domaine ».

16-17 juin: atelier virtuel sur la diligence raisonnée dans le cadre du
règlement britannique sur le bois (en anglais) 



 

Le 16 et 17 juin, Timber Development UK organise un atelier virtuel gratuit afin de
permettre aux entreprises britanniques de comprendre comment mettre en œuvre une
diligence raisonnée dans le cadre du règlement britannique sur le bois. Les participants
pourront entendre des témoignages d’entreprises qui partageront leurs parcours et leurs
expériences dans la mise en œuvre de la diligence raisonnée dans le cadre des règlements
sur le bois européen et britannique. Une session sur l’OTP sera aussi organisée dans le
cadre de cet atelier.

Pour plus d’informations et pour vous inscrire, veuillez consulter :
https://www.eventbrite.co.uk/o/timber-development-uk-34380527759.

Participation de l’équipe OTP au forum des parties prenantes de
FGMC

 

Fin avril, notre équipe a participé au forum des parties prenantes de FGMC à Londres. Cet
événement fut l’occasion de renouer en personne avec les autres organisations qui opèrent
dans le domaine de la gouvernance forestière sous un financement du Bureau des Affaires
étrangères et du Commonwealth du Royaume-Uni (FCDO). Le forum a démarré avec une
session consacrée à l’observation indépendante au Cameroun et au Congo, où FLAG a été
invité à présenter notre publication conjointe.

Participation de l’équipe OTP au forum des parties prenantes de
FGMC
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Dans le cadre du 13ème Forum de la Gouvernance Forestière qui fut organisé à Brazzaville
au mois de mai, Achille Djeagou a participé à une session sur l'efficacité de la
surveillance indépendante des forêts, avec Serge Moukouri et Jean Cyrille Owada de
FLAG ainsi que Armstrong Mba de ZSL. Veuillez cliquer sur ce lien pour accéder
à l’enregistrement de cette session.

Pour en savoir plus sur ce forum ou pour accéder aux autres présentations, veuillez
consulter le site de CIDT.

Forum ATIBT au Carrefour International du Bois à Nantes
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Lors du Forum ATIBT, organisé dans le cadre du Carrefour International du Bois, Marie
Vallée a présenté l’OTP lors d’une session sur les plateformes et les outils qui aident à
promouvoir la diligence raisonnée des bois tropicaux. La session a aussi mis en avant le
Timber Trade Portal, développé par l’ATIBT, ainsi que le Sourcing Hub de Preferred by
Nature. Alain Bertin Tiotstop de l’ATIBT Congo, qui fournit un soutien à l’équipe OTP
dans la sensibilisation des entreprises au Congo, a fourni une mise à jour de son travail sur
le terrain avec le secteur privé.

Pour en savoir plus sur le Forum ATIBT, veuillez consulter le site de l’ATIBT.

Les données de perte du couvert arboré de l’année 2021 disponibles
sur Global Forest Watch et sur l’OTP

 

Il y a quelques semaines, l’équipe de Global Forest Watch a publié les données de perte
du couvert arboré pour l’année 2021. D’après les données, les tropiques ont perdu
11,1 millions d’hectares de couvert arboré l’année dernière, y compris la perte de 3,75
millions d’hectares au sein des forêts primaires tropicales.
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La République Démocratique du Congo (RDC) et le Cameroun sont en haut du classement
des pays avec le plus de perte de forêts primaires tropicales en 2021. La RDC a perdu
environ un demi-million d’hectares de forêts primaires en 2021, en raison de l’expansion
de l’agriculture à petite échelle et de l’abattage des arbres pour répondre aux besoins
énergétiques. Pour en savoir plus sur les données de perte du couvert arboré de 2021,
veuillez consulter l’analyse de Global Forest Watch.

Les données de perte du couvert arboré de 2021 sont aussi disponibles sur
l’OTP.

Le portail Open Timber est rendu possible grâce au généreux soutien des bailleurs
suivants : 

​​​​​​
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